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Slovo starosty 

Vážení spoluobčané, 
rok naplněný prací se nachýlil ke konci, do 
Vánoc toho už mnoho nestihneme. Mohli 
bychom bilancovat, ale necháme si to až po 
roční uzávěrce, máme nárok na zklidnění a 
oddechnutí, abychom prožili sváteční chvíle 
v kruhu svých nejbližších. Když se tak 
zamýšlím nad vším shonem a rychlostí žití, 
v této době zahlcené informacemi a potřebou 
jejich neustálého a rychlého vyhodnocování, 
občas mně vyvstane myšlenka, kolik toho ještě 
člověk vydrží. Tyto úvahy zaháním vzpomín-
kou na  myšlenku z jedné přednášky, která 
spočívala v tom, že Bůh stvořil člověka tak, 
aby na něj mohlo být naloženo jen tolik, co 
snese. Při přetížení fyzickém i psychickém 
začnou samovolně pracovat odlehčovací me-
chanismy, ať už je to únava, spánek, potřeba 
odpočinku, změny tempa, prostředí a tak dále. 
Jen je potřeba citlivě naslouchat hlasu svého 
těla, které se samo o odpočinek a změnu hlásí. 
Při překonávání tohoto vnitřního hlasu dochází 
později k prohloubení únavy, stresu a novodo-
bému fenoménu – depresi, což je všechno 
špatné, působící na člověka, sečteno dohro-
mady. Nejsem od toho, abych psal o mecha-
nismech deprese, na to máme specialisty. Chtěl bych jen vyslovit přání, aby 
alespoň přes období nejdelších nocí v roce, kdy příroda je uzpůsobena 
k všeobecnému útlumu, jsme i my lidé, kteří jsme součástí přírody, se poněkud 
zklidnili a  zpomalili v tempu, do něhož jsme ze všech stran pošťuchováni. Užijme 
si tedy vánoční svátky, tak jak to pamatují naši předkové a někteří z nás. Skromně, 
v kruhu rodinném a v radosti, že před 2008 lety přišel na svět člověk, jehož krátká 
životní kariéra již třetí tisíciletí usměrňuje lidstvo tím správným směrem – člověk 
z Boha – Ježíš. 

Přeji Vám, abyste svátky vánoční (či chcete–li zimního slunovratu) prožili 
v opravdovém tichu noci, které Vás pojme do blahého klidu, tak jako v Betlémě 
dvě bdící srdce u malého děťátka, spícího při svitu hvězdy. Přeji, aby o Vánocích i 
vám anděl vyprávěl, že vám je dnes Spasitel dán, neb přišel Kristus Pán. V této 
tiché a svaté noci si nechejte s úsměvem hrát s Boží láskou a mějte rádi lidi kolem 
sebe.  

S nápovědou a volnou úpravou textu všeobecně známé „Tiché noci“ od nezná-
mého autora Vám  hezké Vánoce přeje          Váš starosta Petr Kříž 



___________________ZPRAVODAJ obce Viničné Šumice__________________ 

 2 

Informace z jednání zastupitelstva obce  - výpis z usnesení 
 

dne 8.9.2008 - č.6/2008 
 
Zastupitelstvo obce schválilo: 
- Usnesení ve věci žádosti majitelů pozemků v lokalitě Maršíky: 
a)   Obec v dohledné době nemůže zajistit urbanistickou studii zastavění části 
Maršíky, jak ukládá změna č. IV. ÚPN SÚ Viničné Šumice, protože  nemá k dis-
pozici příslušné finanční prostředky v době, kdy v obci byla zahájena výstavba 
splaškové kanalizace a obec musí především finančně zajistit tuto stavbu 

b) Urbanistická studie bude předmětem např. developerské činnosti nebo jiného 
institutu v této lokalitě, stejně jak vybudování infrastruktury, která se musí vy-
budovat zcela nově, nelze se napojit na koncové inženýrské sítě obcí Viničných 
Šumic, Kovalovic a Pozořic. Bez studie a vybudování infrastruktury nelze zahá-
jit výstavbu. Developerská aktivita je v současné době pro obec jediným mož-
ným způsobem, jak se obec může dopracovat ke studii a inženýrským sítím bez 
nutnosti investovat desítky milionů Kč, na které zatím z vlastních zdrojů  
nemůže dosáhnout 

c) Obec musí všechny svoje možnosti a síly věnovat úspěšnému dokončení 
stavby splaškové kanalizace a dalšího zvelebování již zastavěného území obce, 
z čehož vyplývá, že řešením zastavění lokality Maršíky se může zabývat po 
zajištění potřebných finančních prostředků 

d)    Pokud obec začne v této oblasti vyvíjet nějaké aktivity, budou vlastníci a ob-
čané samozřejmě o tomto bezprostředně informováni. Navíc urbanistická studie 
bude procházet složitým schvalovacím procesem za účasti všech občanů 

- Rozpočtové opatření č. 1/2008 
- Smlouvu o výpůjčce stavby točny autobusů od JMK ve znění, které je součástí 

usnesení 
- Záměr vybudování dětského hřiště s hracími prvky na pozemku po zbourané 

požární zbrojnici a plochách přiléhajících 
- Koupi pozemků na fotbalovém hřišti:   (1 část) 
 
Zastupitelstvo obce zamítlo: 
- Žádost o finanční vyrovnání na stavbu opěrné zdi sousedící s obecním 

pozemkem 
Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí: 
- Zprávu z inspekce v Základní škole a Mateřské škole V.Š. 
- Návrhy Závěrečných účtů Dobrovolných svazku obcí Mikroregionu Rokytnice, 

Svazku Šlapanicko a Energetického sdružení obcí jižní Moravy za rok 2007  
 
Zastupitelstvo obce uložilo: 
- Starostovi podepsat smlouvu o výpůjčce autobusové točny 
- Starostovi zajistit studii na projekt dětského hřiště s hracími prvky na pozemku 

po zbourané požární zbrojnici a plochách přiléhajících 
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- Stavební komisi projednat a vyčíslit výši škody vzniklé na sousední nemovi-
tosti při bourání zbrojnice. Termín do příštího jednání rady obce 

- Starostovi pozvat ředitelku Základní školy V.Š. na zasedání Rady V.Š. za 
účelem projednání inspekční zprávy 

- Finančnímu výboru zařadit finanční částky na činnost a mzdy 3 obecních 
zaměstnanců do rozpočtu na rok 2009 

- Radě ZO V.Š. a Finančnímu výboru provést analýzu situace s projektem více-
účelového objektu a předložit na zasedání zastupitelstva návrhy na řešení 

 
dne 20.10.2008 - č.7/2008 
 
Zastupitelstvo obce schválilo: 
- Program jednání doplnit o body č. 12 a 13 
- Rozpočtové opatření č. 2/2008 
- Koupi pozemků na fotbalovém hřišti:  (2. část) 
 - Nájemní smlouvy č. 30-10001, 31-10001 a 90-10001 s Bonagrem Blažovice, 

a.s.  na pozemky uvedené ve smlouvě, které jsou majetkem obce Vin. Šumice 
- Přijetí účelové neinvestiční finanční podpory  z rozpočtu Jihomoravského kraje 

ve výši 25 000,- Kč ve formě dotace na výstroj a výzbroj pro JSDH obce Vin. 
Šumice  

- Smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene na vedení NN na par-
celách č. 1454, 1455 a 1456 

- Dohodu o partnerství mezi Obcí Vin. Šumice a Tělocvičnou jednotou Sokol 
Vin. Šumice 

- Zajištění finančních prostředků na opravy místních komunikací po vybudování 
splaškové kanalizace zvýšením nákladů Projektu  Čistá Říčka a Rakovec o obcí 
potřebnou částku, s následným navýšením příspěvku obce  o 1 milion korun 
ročně a to od roku 2010 
 

Zastupitelstvo obce neschválilo: 
- Předložený návrh zápisu do kroniky obce Viničné Šumice za rok 2007 

 
Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí: 
- Zprávu z kontroly Kontrolního výboru   

  
Zastupitelstvo obce uložilo: 
- Zpracovateli zápisu do kroniky dopracovat zápis dle zákonných ustanovení, 

doplnit chybějící události a celkově text doplnit 
- Starostovi podepsat smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene na 

vedení NN na parcelách č. 1454, 1455 a 1456 
 

       Pavel Vrba 
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Informace z obce -  Czech POINT 

Naše obec byla zapojena do systému Czech POINT. Na Obecním úřadě Vi-
ničné Šumice je možné poskytnout následující druhy výstupů: 

1. Výpis z Katastru nemovitostí 
O výpis z Katastru nemovitostí České republiky může požádat anonymní žadatel. 
Výpis lze požadovat na základě listu vlastnictví nebo podle seznamu nemovitostí. 
Pokud žadatel žádá výpis podle listu vlastnictví, musí znát katastrální území a číslo 
listu vlastnictví. Vydání první strany výpisu je zpoplatněno částkou, jejíž maximál-
ní výše je zákonem omezena na 100,- Kč; každá další strana výpisu je zpoplatněna 
částkou, jejíž maximální výše je zákonem omezena na 50,- Kč.  

2. Výpis z Obchodního rejst říku 
O výpis z Obchodního rejstříku České republiky opět může požádat anonymní ža-
datel. Výpis lze požadovat na základě znalosti IČ obchodní organizace. I zde je vy-
dání první strany výpisu zpoplatněno částkou, jejíž maximální výše je zákonem 
omezena na 100,- Kč; každá další strana výpisu je zpoplatněna částkou, jejíž 
maximální výše je zákonem omezena na 50,- Kč. 

3. Výpis z Živnostenského rejst říku 
I v tomto případě může o výpis z Živnostenského rejstříku České republiky požá-
dat anonymní žadatel. Výpis lze požadovat na základě znalosti IČ obchodní organi-
zace. I v tomto případě je vydání první strany výpisu zpoplatněno částkou, jejíž 
maximální výše je zákonem omezena na 100,- Kč; každá další strana výpisu je 
zpoplatněna částkou, jejíž maximální výše je zákonem omezena na 50,- Kč. 

4. Výpis z Rejst říku trest ů 
vydat výpis z evidence Rejstříku trestů osobě, které se výpis týká, pouze na zákla-
dě písemné žádosti. Tuto žádost není třeba ručně vyplňovat, klient ji obdrží vyplně-
nou k podpisu předtím, než mu je výpis z Rejstříku trestů vydán; tuto žádost úřad 
archivuje dle zákona. Osoba, které lze na pracovišti Czech POINT výpis vydat, 
musí mít platný doklad totožnosti a musí mít přiděleno rodné číslo. To znamená, že 
výpis se může vydat i cizincům, kteří mají například trvalé bydliště v České repub-
lice. Na pracovištích Czech POINT lze vydávat výpisy i zplnomocněncům, kteří 
žádají o výpis z Rejstříku trestů na základě úředně ověřené plné moci. 
 
V případě, že je možné vyřídit žádost o výpis z Rejstřík trestů elektronicky, zaplatí 
klient podle zákona za tento výpis 50,- Kč jako správní poplatek úřadu za přijetí 
žádosti o vydání výpisu z evidence Rejstříku trestů. Na tento výpis se nevylepuje 
žádný kolek. 
 

!!!     Oznámení :  Na obecním úřadě Vin. Šumice se provádí  !!! 
ověřování podpisů a ověření listin !! 
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VOLBY 

V letošním roce se konaly volby do Zastupitelstva krajů a do jedné třetiny 
Senátu Parlamentu ČR. Tyto proběhly ve dnech 17. a 18. října,  případné druhé 
kolo senátních voleb se konalo 24. a 25. října.  

Naší obce se tentokrát týkaly oboje volby. A jaké byly výsledky? 
 
Výsledky voleb do Zastupitelstva kraje JMK 
počet osob, zapsaných do stálého seznamu voličů  928 
počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky  485 
počet platných odevzdaných úředních obálek  485 
počet platných hlasů     467 52,26% 
strana č. 12 - KDÚ-ČSL   158 33,83% 
strana č. 48 - ČSSD   144 30,8% 
strana č.   1 - KSČM     69 14,76% 
strana č. 47 - ODS     55 11,78% 
strana č. 18 - Strana zelených    10   2,14% 
 

Zbylých 29 hlasů bylo pro strany, které nepostoupily 
6 hlasů - strana č. 13 - Nezávislí 
5 hlasů - strana č.   3 - SNK Evropští demokraté,  

 strana č. 54 - Konzervativní koalice 
4 hlasy - strana č. 53 - Dělnická strana-za zrušení poplatků ve zdravotnictví, 

 strana č. 59 - Dohoda pro Jižní Moravu 
3 hlasy - strana č. 42 - Volte Pravý Blok… 
1 hlas   - strana č. 26 - Česká strana národně socialistická,  

 strana č. 51 - Folklor i Společnost 
 
 
Výsledky voleb do Senátu Parlamentu ČR,  
volební obvod č. 57   

1 kolo  

počet osob, zapsaných ve stálém seznamu voličů 928  
počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky 485  
počet platných odevzdaných úředních obálek 468  
počet platných hlasů 426  
 
kandidát č. 1 - Zdeněk Koudelka 

   
  83 hlasů 

 
19.48% 

kandidát č. 2 - Ivo Bárek 113 hlasů 26.53% 
kandidát č. 3 - Alena Machayová     8 hlasů   1.88% 
kandidát č. 4 - Luboš Kadlec   48 hlasů 11.50% 
kandidát č. 5 - Anna Šabatová   24 hlasů   5.63% 
kandidát č. 6 - Václav Horák 149 hlasů 34.98% 
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2 kolo 
 

počet osob, zapsaných do stálého seznamu voličů 930  
počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky 357  
počet platných odevzdaných úředních obálek 357 38,39% 
počet platných hlasů 355  

  
kandidát č. 2 -  Ivo Bárek 165 hlasů 46.48% 
kandidát č. 6 - Václav Horák  190 hlasů 53.52% 

 
V naší obci sice zvítězil Václav Horák, ale za volební obvod č. 57 do Senátu po-
stoupil Ivo Bárek, dosavadní senátor,  který získal celkově 61%  hlasů při 31% 
účasti voličů. 
 

 

Zase o kanalizaci 
Naše obec - jako poslední v pořadí vstoupila do realizační fáze projektu 

odkanalizování Šlapanicka, čisté Říčky a Rakovce. Většiny obyvatel obce 
se do konce roku výstavba nedotkne, část občanů bojuje s rozkopanými a 
rozblácenými přístupovými cestami ke svým domovům již třetí měsíc. Za 
tu dobu jsme poznali, že výstavbou kanalizace budou téměř zničeny 
zpevněné účelové komunikace, o těch dosud nezpevněných  nemluvě. 

V naší obci provádí výstavbu kanalizace firma OHL ŽS. Jakým 
způsobem a jakým tempem všichni vidíme, není nutný další komentář. Po 
počátečním optimistmu se rychle dostavilo takzvané realizační vystřízlivění 
– nebo zklamání spojené s kocovinou. Po opakovaných stížnostech - nejen 
Vás občanů - se dalo do jistého pohybu složité soukolí stavebníka (Svazek 
pro vodovody a kanalizace Šlapanicko), správce stavby (Mott MacDonald 
Praha s.sr.o.), zhotovitele (OHL ŽS a.s., IMOS Brno, a.s.), zpracovatele 
dokumentace (Pöyry Environment a.s) a provozovatele (Vodárenské a.s.) 
pod tlakem obce Viničné Šumice. 

Na základě mnoha e-mailů, dopisů, telefonátů a jednání svítá na 
nápravu způsobu výstavby a jevů souvisejících. Náprava stavu je nyní 
doufám intenzivně rozjednána. Nejbližší čas ukáže výsledky. Jaký bude 
další postup prací? Úkol č. 1 bude dokončení prací na rozestavěných 
stokách (od hájíčka nahoru) a to včetně odbočení k nemovitostem a části 
přípojek po revizní šachtu – tzv. „veřejná část přípojky“. Důrazně 
upozorňuji, že do revizní šachty v této fázi nelze vkládat ani kousek 
potrubí budoucí soukromé části přípojky, ani do ní navrtat jakýkoliv 
otvor, který by se zaslepoval! Nebylo by možno provést potřebné 
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zkoušky, a zhotovitel by to považoval za poškození cizí věci. Tuto revizní 
šachtu Vám zhotovitel musí předat kvalitní se všemi povinnými zkouškami. 
Při výše uvedeném narušení by to nebylo možné, ani by nebylo možné 
provést komplexní zkoušku. Po nálezu takto porušené revizní šachty bude 
zhotovitel požadovat úhradu všech souvisejících vícenákladů. Proto ještě 
jednou prosím - v žádném případě do revizní šachty nezasahujte, až po 
vydání příslušného povolení od zástupce provozovatele – u nás Ing. 
Koláčka.  

Dále bude provedeno dokončení usazení hlavic na velkých kontrolních 
šachtách na hlavních stokách – v komunikacích. Další skupiny budou 
pracovat na stokách v místních komunikacích na Honcích, na Loučkách a 
na Vitovské. Kde se dále začne kopat,závisí nyní na tom, jak bude 
zhotoviteli předána realizační dokumentace projektantem. Od 20.12. do 5.1. 
se nebude na této stavbě pracovat vůbec – což snad všichni uvítáme. Hlavní 
průtah obcí zůstane do konce zimního období nedotčený, napřed se budou 
dělat všechny ostatní místní komunikace.  

Žádám Vás všechny o velkou trpělivost s prováděním stavby, je nám 
všem jasné, že výkopy do země v hloubkách 2-4 metry nelze provádět ve 
„sterilním“ prostředí. Na druhé straně nemůžeme připustit jakoukoliv 
nezodpovědnou práci zhotovitele, ať se to týká porušení vlastnických práv, 
narušení podzemních sítí a udržitelné sjízdnosti komunikací a přístupnosti 
nemovitostí. Se závažnými poznatky porušení pravidel pořádku a 
technologie výstavby (ti co tomu rozumějí) se obracejte na obecní úřad – 
Ing. Koláčka, nebo starostu. Můžete pozorovat, zda je práce prováděna 
poctivě a kvalitně, vždyť je placena z našich peněz. Na druhé straně musím 
upozornit na dodržování bezpečnosti a zákazu vstupu do zhotovitelem 
vyznačených míst. Rodiče prosím aby upozornili své děti, ať nepoškozují 
složený materiál na otevřených „meziskladech“ a nevstupují do 
vyhrazených prostorů stavby a na stavební mechanismy. 

 Věřme, že se započaté dílo podaří co nejracionálněji dokončit. Bude 
nás to stát spoustu peněz, na čas zhoršení životních podmínek v obci, ale 
pak už půjdeme doufám jen nahoru. 
        Petr Kříž. 
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HODY 2008 
Jako tradičně i letos u nás proběhly krojované hody, které se konaly v sobotu 

13. září. Začali jsme se scházet už koncem července, aby bylo vše tak, jak má být a 
všichni uměli jak tancovat, tak i zpívat. 

Ve čtvrtek jsme přivezli máju, kterou stárky nazdobily. Druhý den jsme se 
všichni sešli na návsi před obecním úřadem, máju postavili a až do rána hlídali. V 
pátek se stárky také vydaly zvát všechny občany do hodového průvodu a na večer-
ní zábavu. 

Za pěkného počasí se stárci sešli ve 13:00 hodin před obecním úřadem, kde jim 
pan starosta obce slavnostně předal hodové právo, které bylo velmi pěknou novin-
kou letošních hodů. Poté se stárci s doprovodem dechové hudby Zlaťanka z Kobyl-
nic vydali po ulicích obce pro své stárky.  

Průvod jsme zakončili před obecním úřadem, kde jsme zatancovali „pod májú“. 
Večerní hodová zábava začala slavnostním nástupem čtrnácti párů a pokračo-

vala až do ranních hodin.  
Velice nás potěšila velká účast 

jak na průvodu, tak večerní záb-
avě. Také bychom chtěli podě-
kovat všem sponzorům, obci 
Viničné Šumice, Jihomoravskému 
kraji a všem ostatním, kteří se na 
přípravě letošních hodů jakým-
koliv způsobem podíleli.  

Všichni už se těšíme na příští 
rok a věříme, že se opět vydaří tak 
jako ty letošní. 
 
Seznam stárků        
  Lukáš Řiháček   & Lucie Brzobohatá 

Dušan Drápal  &   Andrea Cikánková 
Zdeněk Zouhar   & Iveta Drápalová 
Karel Kříž    & Jana Drápalová 
David Krchňák    & Veronika Drápalová 
Štěpán Drápal      & Barbora Žemlová 
Dalibor Ondráček  &  Andrea Černá 
David Maška   &  Aneta Šafaříková 
Jiří Zahradník   &         Lucie Řepíková 
Roman Matěja   &  Nikola Hrubešová 
Roman Židla   &  Hana Šmerdová 
Petr Hének   &  Alena Šmerdová 
Jakub Šmerda   &  Tereza Šmerdová 
Petr Moll   &    Jana Železná 

Sklepníci: Radim Šmerda, Martin Doležel, Jakub Šebesta  
Šumičtí stárci 
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Obrázky:  
v textu:  stárci Tereza, Jakub a Hana Šmerdovi  a začátek průvodu – jdeme si pro 
stárky 
na obálce:  (1) příchod všech stárků před OÚ,  (2) průvod stárků obcí, sólo před 
domem stárky a na návsi pod májí. 
 

 
Hode bele, hode bodó… 

V sobotu dne 13. září Šumická náves ožila barvami krojovaných mládenců, 
kteří za doprovodu dechové hudby Zlaťanka přišli před radnici. Před shromáždě-
ním lidu požádal hlavní stárek starostu (poprvé v historii) o udělení hodového prá-
va. Po krátkém ceremoniálu převzali stárci od starosty hodové právo, symbolizova-
né zdobeným hodovním žezlem, které pak  nosili po celé obci v čele průvodu. 
Průvod procházel obcí k domům všech 14 stárek postupně se všemi tradičními 
obřady. 

Doprovázen byl známými, příbuznými, a všemi, kdo se na tuto lidovou veselici 
z blízkého i dalekého okolí přišel podívat. Po průvodu a přestávce na večeři, pokra-
čovalo hodovní veselí na sokolovně taneční zábavou - se slavnostním nástupem, 
sóly, bohatou tombolou a vynášením stárků - až do svítání. 

Hody to byly pěkné, připravené do všech detailů, nálada stoupala a návštěvníci 
si pochvalovali, jak je vše slavnostní, veselé a přitom důstojné. Až se zase ve Vin. 
Šumicích něco bude něco dít, rádi přijdou. To teď slýchávám docela často. Za vše 
je potřeba poděkovat našim mladým stárkům, sklepníkům, dechovce Zlaťance, 
kulturnímu výboru, sponzorům – zejména Jihomoravskému kraji za poskytnutí 
dotace na hody, obci, která je také významně finančně podporovala a všem, kdo se 
podílel na přípravě a uspořádání dnes již tradičních šumických hodů.  

        Petr Kříž 
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Expozice myslivců 

Výstava ovoce 
Po čtyřech méně úrodných letech připravil na neděli 28. září místní Český za-

hrádkářský svaz opět výstavu ovoce, zeleniny a květin v sále místní sokolovny.  
Jako tradičně doprovodnou tématikou byla výstavka výtvarných prací žáků naší 

mateřské a základní školy. Nově byla rozšířena o včelařství a myslivost. Za včelaře 
zde vystavoval pan 
Josef Brtník. K vidění 
byly jednak pomůcky 
pro výrobu medu tak i 
samotný med a litera-
tura spojená s touto 
tématikou. Myslivecké 
sdružení Vin. Šumice-
Kovalovice zde před-
stavilo jednak úspěšné 
práce dětí z vyhlášené 
výtvarné soutěže a dále 
různá paroží a vycpaná 

zvířata. 
 

V samotném počátku pří-
pravy výstavy přetrvávaly 
obavy, budeme-li mít co vysta-
vovat, neboť se zdálo, že 
jablek bude zase jako v minu-
lých letech poskrovnu. Ale 
výstava ovoce a zeleniny není 
jenom o jablkách, a tak 
nakonec se sešlo dostačující 
množství různých výpěstků a 
bylo se na co dívat. V tento 
krásný den bylo přímo ideální 
jít na vycházku pod vinohrady, 
zastavit se na sokolovně, poko-
chat se zde krásami podzimu a 
na závěr se občerstvit dobrým 
burčákem.   

Poděkování patří všem 
těm, kdo se podíleli na přípravě této výstavy, bohužel jejich celkový uspokojivý 
dojem kazí pouze malá návštěvnost této akce. V pondělí si výstavu prohlédly ještě 
děti z mateřské a základní školy. Po výstavě byla část ovoce a zeleniny předána do 
školy, zbytek pak bude dodán na Mikuláše.  

Pavel Vrba, předseda ČZS 
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Zprávi čky z naší školičky 
 
Odpoledne s "geometrií". 

V září jela skupinka dětí do Brna na sportovní akci  "odpoledne s geometrií ". 
Proč s geometrií ? Na jednom ze šestnácti stanovišť, které mohly děti projít, házely 
do sítěk upevněných na stojanech, které měly podobu geometrických tvarů různé 
předměty. Procvičily si zde nejenom názvy geometrických tvarů, ale i hod na cíl. 
Na dalších sportovištích si mohly prolést lanovou dráhu, "bažinu " na chůdách aj. 
V závěru odpoledne vylosovaly děti v tombole pro celou MŠ míče, každý z účast-
níků si domů vezl "Osvědčení borce" a sladkou odměnu.  

Druhý den děti vyprávěly o svých zážitcích ostatním dětem ve školce, dostaly 
sladkou odměnu a pochvalu za pěknou reprezentaci naší mateřské školy, takže 
ještě jednou gratulujeme Denisce Čalkovské, Olince Hurtové, Žanetce Heblákové, 
Vojtíškovi Drápalovi a Románkovi Železnému. 

 
Výtvarná dílna 

Na výtvarné dílně si 
děti společně s rodiči 
mohli vyrobit podzimní a 
vánoční dekorace – zvo-
neček z květináče, zapi-
chovátka z rychleschnou-
cí hmoty ve tvaru zvonku 
a prasátka pro štěstí, 
papírový větrník a 
lampion. Na dílnu se sešlo 
šestnáct párů rodičů i 
prarodičů s dětmi, přišli i 
starší i mladší sourozenci. 
Společně jsme při práci i 
občerstvení strávili pří-
jemné pozdní odpoledne. 

                                                                                        Jana Vlčková 

Lampiónový průvod 

 Lampiónový průvod pořádaný mateřskou školou ve spolupráci s kulturním vý-
borem byl uskutečněn 27. října v podvečer. Děti společně s rodiči obešli vesnici a 
zářili na cestu rozsvícenými lampionky. Nedalo se ani spočítat kolik dětí a dospě-
lých se zúčastnilo, na průvod se vydali celé rodiny i s pejsky. Z výšky byl na nás 
pěkný pohled.   

Na závěr průvodu jsme se sešli u transformátoru, kde pan Moural za dohledu 
skupinky dobrovolných hasičů odpálil ohňostroj. Chtěla bych poděkovat mladým 
hasičům jmenovitě Moničce Doleželové, Verunce Malíkové, Lukášovi Machan-
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covi, Vítkovi Vrbovi, Davidovi Formánkovi, Jirkovi Malíkovi mladšímu, panu Ing. 
Vladislavovi Čermá-
kovi, Radimovi Šmer-
dovi, Jirkovi Malíkovi 
staršímu a Zdeňkovi 
Mouralovi za požární 
dozor a vám všem, 
kteří jste přišli. 

 
Jana Vlčková 

 
Ondra, Luky a Matýsek 
při lampiónovém 
průvodě 
 

 
 
Základní škola 
 

Do tříd v základní škole ve Viničných Šumicích budou pořízeny interaktivní  ta-
bule a nové lavice. Podařilo se zajistit i 10 kusů vyřazených počítačů - přesto však   
novějších, než doposud v učebnách slouží. Část knih, jež se nacházejí v kabinetě 
školy, bude od ledna příštího roku umístěna do nové knihovny, která umožní 
přehledné řazení knih a usnadní práci s literaturou. 

Základní škole stále chybí počítačová učebna a sklad na pomůcky, počítače 
a monitory.   

Dana Pospíšilová, ředitelka ZŠ 
 

 

 
Obrázky tato a následující strana:  

Z halloweenu ve škole 
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__________________________________________________________________ 

Tiskové zpravodajství Policie ČR 
Ve sledovaném období byl v této oblasti u nás prozatím relativní klid. 

 
Vykradli stavební buňku 
Šlapaničtí policisté v současné době mimo jiné šetří případ vyloupání do stavební 
buňky ve Viničných Šumicích. Jednoho rána v polovině října začali stavební 
dělníci pracovní den nepříjemně – zjistili, že se jim někdo vloupal do stavební 
buňky, kde měli uskladněno nářadí. Zloději násilí překonali venkovní mříž i zámek 
dveří. Z buňky ukradli vibrační pěch, motorové čerpadlo, vodováhu a další věci 
v celkové hodnotě přes sto tisíc korun. Policisté sbírají poznatky k prozatím 
neznámým pachatelům, kterým za takovouto krádež hrozí až tři roky vězení.  
 
Aby hony nebyly opilé 
Od začátku honební sezony, ve které vyšli do polí, luk, mezí a lesů myslivci se 
svými psy, vyrazili na hony v okrese Brno-venkov také policisté. Na pomyslné 
mušce mají všechny, kteří na honech zachází se zbraněmi. Policisté z inspektorátu 
pro zbraně, střelivo, výbušniny a drogy kontrolují, jestli všichni mají v pořádku 
doklady ke zbraním, jsou oprávněni zbraně držet, jestli střílí se svými puškami, 
jsou pojištěni a jestli jsou střízliví. Nimrodi si jsou v drtivé většině případů vědomi, 
že štamprličku na zahřátí si mohou dopřát až v momentě, kdy zbraně již mlčí. 
V loňském roce policisté z Brna-venkova při takovýchto kontrolách načapali tři 
myslivce, kterým se na testovacím přístroji objevily hodnoty do jedné promile 
alkoholu v dechu. Letos musel kvůli alkoholu v dechu skončit předčasně hon 
prozatím jen jeden střelec. Nezbývá než popřát bezalkoholové Lovu zdar!  

nprap. Mgr. Aleš Mergental 
tiskový mluvčí Policie ČR, Okresní ředitelství Brno-venkov 
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A ještě jedna perlička 

Zloděj amatér 
V posledním listopadovém týdnu ze čtvrtka na pátek se neznámý pachatel pokou-
šel ukrást zaparkované auto před domem. Jeho pokus otevřít  přední dveře pomocí 
drátu byl neúspěšný a majitel auta může taktéž děkovat jeho nepozornosti, při které 
si nevšiml nezamčených zadních dveří auta.  

       PV. 

Koncerty 
26.10. 

Jak všichni víme, chybí v obci hřiště pro děti. V létě přišel pan Kuklínek 
s nápadem uspořádat koncert muzikálových melodií. 

Byl vytvořen malý tým, který tuto akci připravoval. Záštitu nad celým večerem 
převzala obec. Pan starosta společně s panem Kuklínkem oslovovali sponzory se 
žádostí o finanční dar. Výtěžek ze vstupného jsme plánovali věnovat na stavbu  
dětského hřiště. 

Měli jsme jen málo zkušeností s takovýmto podnikem, plány, připomínky a 
nápady se rodili doslova každý den. Na podzim se vše dalo do pohybu a začaly se 
řešit konkrétní věci. Vše ohledně distribuce plakátů, jednání s umělci měl na 
starosti pan Kuklínek, maminky i otcové měli za úkol připravit občerstvení, ostatní 
pomáhali kde bylo potřeba. Vstupenky se prodávaly v předprodeji, ale předsta-
vovala jsem si, že o ně bude větší zájem. Nastal den D a já jsem měla  stažené 
hrdlo, aby vše vyšlo. Velmi mě překvapilo, jak se sokolovna zaplnila, a troufnu si 
tvrdit, že se koncert vydařil. Zpěvákům slečně Míše Noskové, panu Janu Křížovi a 
Oldřichu Křížovi se v naší obci líbilo a z reakce diváků měli radost.  

Děkujeme všem, kteří se na zdárném průběhu akce podíleli. Výtěžek koncertu 
byl 17 165,- Kč. 

                                                           Jana Vlčková 
 

3.10. 
Dne 3. října řada šumických občanů navštívila v sále orlovny jubilejní koncert 

pozořického rodáka, houslisty Jiřího Preisingera, nazvaný „Od operety až po 
muzikál“. Repertoár koncertu byl sestaven z těch nejpopulárnějších světových 
operetních a muzikálových melodií A. Dvořáka, E. Kalmána, J. Strausse, F. Lehá-
ra, K. Komzáka, G. Gershwina a dalších, takže každý posluchač si přišel na 
své.  Jako host zde vystoupil švédský tenor Göran Franson a slovenská sopranistka 
Dagmar Podkamenská-Bezačinská. 

Po bouřlivém potlesku zazněly ještě dva přídavky a poté se všichni v dobré 
náladě rozešli domů.  

A co dodat na závěr?  Za všechny můžeme popřát panu Preisingerovi k jeho 
životnímu jubileu spoustu takových vydařených koncertů, které potěší  
posluchačovo srdce i mysl.  

Pavel Vrba 
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Miniseriál o zvěři 
 

Bažant obecný - Phasianus colchicus 
 

V 5. století před naším letopočtem byl objeven v Asii, ale byl uměle rozšířen 
člověkem. V zemědělské krajině střední Evropy se objevil v 11. století a dodnes jej 
můžeme vidět v remízkách a neobhospodařovaných koutech v zemědělské krajině. 

Kohout bažanta patří svým zbarvením a velikostí k nejnápadnějším ptákům naší 
krajiny. Největší část těla je pokryta hnědě až medově zabarveným peřím s černý-
mi konečky. Letky jsou zabarvené šedozeleně. Krk tohoto nádherného ptáka zdobí 
výrazný bílý lem, který odděluje hnědavou hruď od modrozeleně zbarvené, kovově 
lesklé hlavy. Slepička bažanta je poněkud nenápadnější. Je menšího vzrůstu a má 
kratší ocas. 

 
Většinu svého života tráví na zemi, 

vzlétá pouze když mu hrozí nějaké 
nebezpečí. Při letu je velmi hlučný. 
Na loukách a polích sbírá semena, 
plody a zelené části rostlin. V prvních 
týdnech života se živý i malými 
živočichy. Díky svému velmi 
obtížnému letu má bažant mnoho 
nepřátel, jeho hlavní zbraní proti nim 
je velký počet potomků. 

 
U bažantů dochází velmi často k úmrtí mláďat, především kvůli nepřízni počasí 

a nedostatku živočišné potravy. Po oplodnění snese slepička  8 - 12 vajíček (někdy 
i více), ze kterých se po 23- 24 dnech líhnou kuřata. Snůška je dobře ukryta v měk-
ké hnízdní jamce v rákosí či křoví. Po 10 - 12 dnech jsou kuřata schopna letu. Na 
slepičce jsou závislá 70 - 80 dní od vylíhnutí. 
 
 

Vaše fotka za 2 499 K č nebo za 599 K č. 
Jsme velice rádi, že jste nám zaslali své fotografie do soutěže o software Zoner 

Photo Studio 10. 
Výhercem soutěže se stala Pavla Jančová, Ant.Slavíka 1, BRNO 60200 a 

získává software na zpracování digitální fotografie Zoner Photo Studio 10 
Professional. 

Další soutěžící Jiří Šup, Pozořice 402, 66407 získává Zoner Photo Studio 10 
Xpress. 

Výhercům blahopřejeme. 
 
 Vítězné fotografie jsou na 3 straně obálky /pozn. red./ 
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Co jsme dělali a proč? 
 
 
Polodivoký odchod bažantů 
Tak jako každý rok i letos jsme v lokalitě na „Bahňáku“ odchovávali 150 kuřat 
bažanta obecného.  
Od července až do října drželi každý den jednotliví členové MS služby. Účelem 
těchto služeb bylo zajišťovat kuřatům pravidelný přísun krmení a čisté vody. 
Dalším důvodem byla také ochrana proti predátorům, kterých je celorepublikově 
čím dál více. 
 
Krmení zvěře a doplňování vody 
Ti z vás, kteří chodí po okolí našich vesnic si jistě všimli, že jsme v říjnu rozvezli 
krmnou řepu, která slouží jako nejrozšířenější dužnaté krmivo pro veškerou zvěř 
spárkatou, zaječí a bažantí. Také jsme doplňovali vodou napáječky v honitbě. 
 

Co chystáme? 
 
Krmení, krmení, krmení 
Nejdůležitější povinností každého myslivce je zabezpečit v  nadcházejícím zimním 
období dostatek krmiva pro zvěř. 
Srnčí budeme jako každým rokem krmit obilovinami – ovsem a ječmenem, slámou 
z vojtěšky. 
Bažantí zvěř – krmíme pšenicí. 
Zajíce krmíme topinamburami a krmnou řepou, slámou z vojtěšky. 
 
Hony 
Termíny honů pro letošní rok jsou následující:   16.11., 13.12., 26.12. 
 
 

Poděkování 
 
Děkujeme spoluobčanům, kteří nám nabídli k odkupu krmnou řepu: 
 
pan Václav Chládek z Kovalovic - krmná řepa 38q 
pan Miloš Frank z Kovalovic – krmná řepa 7q 
 
Pokud i další z vás mají nějaké přebytky krmiva, můžete je nabídnout 
mysliveckému hospodáři panu Luďku Šmerdovi, Kovalovice, mobil: 728 423 171. 
Děkujeme. 
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JSDH obce Viničné Šumice 
 Podzimní měsíce jsou u jednotek hasičů jen zdánlivě klidné. Před zimním 

obdobím se hasiči připravují na zásahy ve ztížených zimních podmínkách, dokon-
čuje se školení v rámci výcvikového roku, musí se připravit technika na zimní 
provoz, ošetřit výstroj a výzbroj a hlavně, vše udržet ve stále provozuschopném 
stavu. Ve spolupráci s obcí se nám podařilo v rámci dotace od Jm Kraje dokoupit 
ochranné přilby VFR 2000 i se 
svítilnami, ochranné rukavice. A 
tak se dá říci, že všichni členové 
JSDH jsou dobře vyzbrojeni pro 
případ zásahu jak v obci, tak i mi-
mo obec. Ještě nám zbývá dokon-
čit zdravotní prohlídky a přezkou-
šení hasičů z toho, v čem se celý 
rok zdokonalovali, absolvovat 
plánovaná cvičení v rámci haseb-
ního obvodu a dalo by se říci, že 
se nám to, co jsme si začátkem 
roku uložili podařilo splnit. 

      Jiří Malík
  Z výcviku v Líšni 

   
 

Hasičská mládež na podzim 2008 
Od konce prázdnin jsme opět nacvičovali na podzimní kolo ZPV, tentokráte již 

v novém složení družstev. Poté, co nám odešli chlapci do dorostu, bylo závodní 
družstvo složeno za 4 děvčat a 1 chlapce. Nicméně jsme se na závod připravovali 
velice zodpovědně. Dne 4. října se konal ZPV (závod požárnické všestrannosti) v 
Čučicích.  Náš sbor se jako obvykle také zúčastnil. Měli jsme 2 družstva: dorost, 
který vyhrál 1. místo ze tří družstev a starší žáci, kteří se umístili na 4. místě ze 16-
ti družstev. Součástí závodu byl také přebor jednotlivců v běhu přes překážky na 
60 m. V kategorii starší žáci ze čtyřiceti závodníků se umístil na 3. místě Lukáš 
Machanec a na 5. místě Jiří Malík. V kategorii dívek ze 35 závodnic obsadila Ve-
ronika Malíková 4. místo. Také jsme se podíleli na organizaci a převzetí stuhy pro 
sbor od hejtmana Jihomoravského kraje. Další činnost spočívala v požárních 
asistencích při organizování ohňostrojů, jak na Mohyle míru, tak i v naší obci. 
Pokud nám podzimní počasí vydrží, zahájíme nácvik na jarní kola hry Plamen a 
samozřejmě se budeme podílet na úklidu ve zbrojnici a údržbě materiálu a výzbro-
je tak, abychom měli vše na jaro připraveno. Samozřejmě nezapomínáme na hry a 
zábavu. Dne 8.11. jsme se zúčastnili soutěže v uzlování, kterou pořádal SDH 
Drnovice. Na soutěži ve Tvarožné obsadili dorostenci opět první místo ze sedmi 
družstev a starší žáci byli na 7. místě  ze 30 družstev. Ještě se připravují dorostenci 
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na 5. prosince na zimní 
soutěž v Sivicích. A pak si 
již popřejeme veselé Vánoce 
a po Novém roku se opět 
pustíme do další činnosti.  

 
Veronika Malíková 

   
  
 
 
 

 
 
 
 
Mládež při závodě  
a dorost při přebírání ceny  
v Čučicích 
 
 
 
 
 
 

 
Hejtman Jihomoravského kraje udělil jednotce SDH 
Vini čné Šumice ocenění 
 

Ve středu 15. října 2008 jsme se v 17.00 hodin sešli na návsi před obecním úřa-
dem u příležitosti předání ocenění hejtmana Jihomoravského kraje Ing. Stanislava 
Juránka jednotce sboru dobrovolných hasičů naší obce za obětavou práci. Předání 
ocenění se z časových důvodů nemohl zúčastnit přímo Ing. Stanislav Juránek, pro-
to jej zastoupil jeho náměstek Ing.Václav Horák. Dalším milým hostem byl kaplan 
Mons. Karel Pavlíček. Na začátku slavnostního předání vystoupil starosta obce 
Petr Kříž, který přivítal vzácné hosty, přítomné občany a představitele SDH Vinič-
né Šumice. Náměstek hejtmana Ing.Václav Horák poté poděkoval přítomným čle-
nům jednotky SDH Viničné Šumice za obětavou práci při plnění úkolů v rámci 
likvidací mimořádných událostí. Dále vyzdvihl záslužnou dobrovolnou činnost, 
neméně důležitou, celého sboru dobrovolných hasičů za práci s mládeží a za podíl 
na organizaci společenského života v obci. Pro tuto slavnostní chvíli si připravily 
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děti z místní MŠ a ZŠ dárek ve formě básniček a písničky. Přítomní ocenili 
všechny děti velkým potleskem za jejich skvělý přednes a zpěv. Zde bych rád 
poděkoval vedoucí učitelce MŠ paní Janě Vlčkové za skvělou přípravu nejmenších 
účastníků. Ocenění hejtmana symbolizovala modrá stuha, kterou slavnostně při-
pevnil náměstek hejtmana na prapor SDH Viničné Šumice. Následovalo požehnání 
stuhy panem kaplanem. Za udělené ocenění poděkoval místostarosta SDH pan 
Jaroslav Šmerda. Akce byla ukončena vzdáním cti praporu SDH Viničné Šumice. 
Zástupci obce Viničné Šumice připravili v prostorách obecního úřadu drobné 
pohoštění pro členy SDH a přítomné hosty, které bylo spojeno s neformální diskusí 
s Ing. Václavem Horákem.  

Vzácné ocenění, kterého se nám dostalo, jistě potěšilo každého člena sboru a je 
pro nás všechny motivující pro další činnost. Je vždy příjemné slyšet hezká slova 
poděkování a uznání za dobrovolnou práci navíc od tak významné osobnosti, 
jakým náměstek hejtmana kraje bezesporu jistě je. 

                                                                              Ing. Václav Kovář 
Obrázky z akce viz obálka 

 

 

TJ Sokol Vin. Šumice, oddíl kopané 
V srpnu začala fotbalová sezóna ročníku 2008 – 2009 a naše mužstva se po 

podzimní části umístila následovně:  
Žáci odehráli 8 mistrovských utkání, z toho žádné utkání nevyhráli, 1 x remi-

zovali a 7 x prohráli. Skóre mají 1:57 a získali 1 bod. Jednu branku vstřelil Vojtěch 
Svoboda. Družstvo žáků pocítilo odchod starších hráčů do dorostu a za žáky hraje 
mnoho mladších talentovaných hráčů, kteří mají 9 – 11 roků.  

Dorostenci odehráli 7 mistrovských utkání, z toho 3x vyhráli, 1x remizovali a 
3x prohráli. Skóre mají 16:10 a získali 10 bodů. Střelci branek: Adam Sukovatý 5, 
David Drápal 4, Michal Berets 2, Jan Šupina 2, Aleš Valehrach 2, Jakub Šebesta 1. 
Dorostenci se na fotbalová utkání scházeli v neúplném počtu, protože jejich hlavní 
výmluva byla, že musí doma pracovat nebo se učit. Do další části soutěže by si 
měli dorostenci uvědomit, že trestají kolektiv hráčů a trenéry. Na hostování v Rou-
sínově je Lukáš Smílek a Michal Šmerda. 

Muži odehráli 14 mistrovských utkání, z toho 7x vyhráli, 2x remizovali a 5x 
prohráli. Skóre mají 37:25 a získali 23 bodů. Střelci branek: Martin Železný 13, 
Květoslav Vystavěl 9, Lubomír Valehrach 4, Roman Malecha 3, Michal Malík 2, 
Marek Sukovatý 2, Pavel Šmerda 2, Lukáš Malík 1, Oldřich Večeřa 1. 

Družstvo mužů po podzimní části překvapilo. Získalo 23 bodů, když body bra-
lo silnějším mužstvům a slabším body rozdávalo. Muži mají velice špatnou trénin-
kovou morálku a v zimní přípravě musí všichni zabrat. 

Ladislav Šedý, sekretář oddílu kopané  
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Z činnosti nohejbalového klubu 
      V letošním roce je to již osm let od založení nohejbalového klubu ve Viničných 
Šumicích. Naše činnost začala v květnu 2001 po náročných úpravách na hřišti Pod 
lesem.  

Podařilo se nám zpevnit hrací plochu, postavit oplocení a umístit stánek pro ob-
čerstvení. Nejnáročnější bylo vybudování střechy nad posezením a vykopání nádr-
že na vodu. Při výstavbě a údržbě tohoto areálu bylo odpracováno přes 3000 bri-
gádnických hodin, na kterých se podílelo přes 30 členů klubu.  
     Již v prvním roce naší činnosti jsme se zapojili do soutěže nazvané VÝCHOD-
NÍ KONFERENCE, kterou od té doby hraje pravidelně s kluby Kovalovic, Vítovic 
a Král. Vážan. Naše dva týmy se v této soutěži stabilně umísťují na předních mís-
tech. Zúčastňujeme se i jiných turnajů a několik jich každoročně sami pořádáme.  
      Našim hlavním turnajem je VIN-ŠUM-KAP probíhající pravidelně v září, na 
který zveme i týmy z Brna. V roce 2005 jsme tak měli možnost porovnat naši hru 
s úřadujícími mistry světa v nohejbalu z Modřic. Jejich exhibiční hra byla pro nás 
výjimečným zážitkem a inspirací.  
      Letošní nohejbalová sezóna začala 1.2.2008 turnajem v sokolovně. Ze sedmi 
zúčastněných se nejlépe vedlo družstvu Staří páni. Další akce proběhla 29.3.2008 
v hale v Rousínově jako zahajovací Východní konference. Tato soutěž pokračovala 
3.5.2008 v Kovalovicích, 31.5.2008 ve Vin. Šumicích, 21.6.2008 ve Vítovicích a 
závěrečný turnaj s hodnocením se konal 23.8.2008 v Král. Vážanech. Naše druž-
stva obsadila v celkovém hodnocení 1. a 3. místo. Z dalších nohejbalových akcí, 
kterých jsme se zúčastnili, se nám podařilo přivést pohár ze Sivic a Vítovic.  
      Posledním turnajem, který jsme pořádali byl zářijový VIN-ŠUM-KAP, na kte-
rém zvítězilo družstvo z Král. Vážan a získalo tím náš putovní pohár.  
      Sezónu Pod lesem jsme uzavřeli 25.10.2008 sportovním odpolednem spojeným 
se zazimováním areálu a posezením při vynikajících vepřových specialitách Petra 
Formánka.  
      Získané poháry z letošních i minulých sezón jsme vystavili v místní restauraci 
Hradská.  
      Úspěšný letošní rok nás motivuje ke sportování i v příštích letech. 
      Příznivcům nohejbalu děkujeme za podporu a přízeň, přejeme příjemné prožití 
Vánoc a hodně zdraví v roce 2009. 

                            Za oddíl nohejbalu  Miroslav Ryšánek a Josef Drápal 
 

Posezení Jen Tak 
    Dne 16.11.2008 uspořádala parta lidí již 2. posezení “jen tak“  s kapelou Jen tak.  
Výborné uzené maso, potom trochu vínečka a kapela která nám hrála, to vše udě-
lalo dohromady příjemnou náladu, všichni společně si zatančili a až do pozdních 
hodin se bavili. Dobrá zábava a spokojení návštěvníci byli odměnou za úsilí a 
ochotu všech, kteří se podíleli na přípravách tohoto večera. Všem děkujeme a 
těšíme se na některou z dalších kulturních akcí. 

Kateřina Řiháčková 
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Vánoční dílna 
 
Jen zanotuješ koledu 
a je tu vůně po medu. 
Štědrovečerní vzácná chvíle 
v končině krásně sněhobílé 
 

Opět jsou Vánoce za dveřmi a podle nově založené tradice je v sobotu 22. listo-
padu 45 dětí připraveno absolvovat vánoční dílnu. Ráno od devíti hodin je v soko-
lovně jako v mraveništi. 
Pod vedením paní učitel-
ky Evy Jaškové, Dáši 
Bělohoubkové, Libušky 
Jandekové, paní Jany 
Drápalové, Zdeny Puk-
lové, Jany Mendlové a 
Gábiny Khůlové se děti 
vrhají do výroby přání-
ček, vitrážek, malování a 
výroby svícínků, zvoneč-
ků, stromečků, andělíčků, 
perníkových svícnů, 
zkrátka do tvorby drob-
ných dárečků, kterými děti chtějí potěšit své blízké.  

Dílny se těší velkému zájmu dětí a tak díky finanční podpoře od OÚ jsme moh-
li nakoupit spoustu zajímavého materiálu, ze kterého se malí umělci učí vytvářet 
hezké věci tím rozvíjet i své estetické cítění. My dospělí jsme rádi, že jim v této 
bohulibé činnosti můžeme být nápomocni.  

Při každé práci se 
vyhládne a tak, aby děti 
nestrádaly hladem, o je-
jich žaludky se postaraly 
kuchařky paní Lidka 
Pospíšilová, Lidka Šafa-
říková, Jindra Skřiván-
ková a Jiřka Křížová. 
Přísun potravin zajistila 
paní Šárka Drápalová. 
Všem těm, kteří obětují 
svůj volný čas pro práci 
s dětmi patří velký dík. 

Na závěr bych chtěla 
popřát všem hezké a 
veselé Vánoce a těšíme se na shledanou na velikonoční dílně.  

Ludmila Nedorostová  
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Výstava betlémů 
Jako každoročně tak i letos jsme v první adventní víkend uspořádaly výstavu 

betlémů – v pořadí už šestou. Kdo se přišel v tyto dny podívat do sokolovny, mohl 
shlédnout velké množství betlémů z různých  tradičních i netradičních materiálů. 
Byly k vidění betlémy papírové, dřevěné, keramické, voskové, perníkové….. 

Vždy se snažíme vnést do této výstavy něco oživujícího. Letos jsme připravily 
„koutek staročeské 
kuchyně“ i  s tradičním 
vánočním pečivem. 
Děkujeme tímto všem, 
kteří nám zapůjčili své 
mnohdy památeční  a 
osobní poklady.  

Výstavu vždy dopl-
ňují voňavé a krásně 
nazdobené perníčky 
všech možných malých 
a velkých tvarů, o které 
je velký zájem. Umění 
„pekařek –  perníkářek“ 
všichni velice obdivují. 

Na adventní neděli 
bylo opět připraveno malé pásmo básniček dětí z mateřské školky a vánoční hra 
předvedena těmi velkými – obojí velmi povedené.  

Závěrem děkuji všem, kteří se na přípravě této výstavy podíleli a za 
organizátory mohu říci:   “Těšíme se na příští“. 

     Jana 
Drápalová 

 
 
 

Foto 
z výstavy:   
 
staročeská 
kuchyně,  
 
drobné 
betlémy, 
 
 a perníky 
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Z FARNOSTI 

Ten vánoční čas dočkali jsme zas… 
Jistě znáte tuhle koledu, je opravdu půvabná. Když si na ni vzpomenu, vybaví 

se mi jeden zvláštní zážitek z našeho kostela.  
Bylo to myslím předloni nebo ještě o rok dřív, už si nevzpomínám. Skončila 

půlnoční, kostel se pomalu vyprazdňoval, zpěváci s lomozem lezli z kůru a u bet-
léma se tlačil houf dětí. Světla v kostele už byly pozhasínané, zůstaly jen ty 
orientační a k tomu osvětlené stromky. Měli jsme ten rok vepředu veliký strom, asi 
pětimetrový, byl opravdu nádherný. Zpěváci a muzikanti z řad mládeže se jako 
každoročně s nástroji shromáždili u ozářeného betléma, s kytarami, housličkami a 
nevím, co ještě všechno měli. Začali hrát a zpívat koledy, s radostí, s nadšením, 
jednu za druhou a jednu hezčí než druhou. Už jsem je slyšel mnohokrát, známe 
přece ty koledy nazpaměť. Ale přesto tehdy to na mě zvláště zapůsobilo. Tak nějak 
víc, intenzivněji. Nevím, jestli to byla ta celková atmosféra vánočního kostela, 
zvláštní kouzlo téhle půlnoci či co, ale pozoroval jsem, jako by všechny přítomné 
v kostele zachvacovala nějaká zvláštní radost. Ke zpěvákům se přidávali další a 
další. Někteří, co už byli venku, se zase vrátili dovnitř, houfy náhodných návštěv-
níků postávaly pod kůrem a děti házely koruny do pokladničky–černouška. Zpívali 
jsme jednu koledu za druhou, se stále větším nadšením a já jsem si říkal: Co se to 
tady děje? To je zvláštní čas, takhle půlnoc, to je skutečně svatá noc. A napadlo 
mne, že asi proto, že lidé kdysi dostali ten nejvzácnější dárek, všichni, i ti, kteří to 
tak nějak ani nevnímají. A stačí, když si tenhle Boží dar jednou za rok připome-
neme a vše je najednou jiné. Sedl jsem si po chvíli do první lavice, díval se na 
rozsvícené stromky a poslouchal koledy, které se nesly od betléma. Ano, ten 
vánoční čas, krásný a radostný, dočkali jsme zas… 

Zpěváci vzadu zpívali snad dobrou hodinu, než nás všechny únava a zima 
pomalu rozehnala. 
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Žádný rok se tento zážitek už neopakoval, abych tak intenzívně vnímal to, že se 
nebe o těchto velkých svátcích sklání k zemi a kam se třeba jen malý paprsek Boží 
přízně dostane, vše se mění…  

Mgr. Jan Nekuda, farář 
 
 

Oznámení farní charity o Tříkrálové sbírce 
Vážení občané, 
blíží se nám Tříkrálová sbírka 2009.  
Termín určený pro koledování je 2.–11. ledna, v obcích naší farnosti vás 
navštíví koledníci většinou v sobotu 3. ledna 2009. 

Děkujeme za to, že koledníky přijmete i vaše příspěvky potřebným. 

Farní charita Pozořice 
 
 
Bohoslužby o vánocích 2008 
 
St. 24.12. Štědrý den 7.15 poslední roráty, zakončení adventu 

   15.00 
první vánoční mše – zahájení 
vánoc 

   17.00 setkání u jezerské zvoničky 
   22.00 půlnoční (mše „in nocte“) 
Čt. 25.12. Narození Páně   7.30 
     9.30 

slavnostní vánoční mše (mše „in 
die“ ) 

   14.30 vánoční zpívání s dětmi u jesliček 
Pá. 26.12. svátek sv.Štěpána   7.30 
     9.30 

 

So. 27.12. sv.Jana Evangelisty 17.15 večerní mše, po ní žehnání vína 

Ne. 28.12. Svaté Rodiny 7.30 
   9.30 

mše s obnovou manželských slibů 

Po. 29.12. sv. Mláďátek 17.45  
Út. 29.12. sv.Tomáše Becketa 17.15  
St. 31.12. sv. Silvestra 15.00 děkovná mše za uplynulý rok 
Čt. 1. 1.   7.30 

  

Nový rok, slavnost 
Matky Boží Panny 
Marie   9.30 

slavnostní novoroční mše 
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Před devadesáti lety   
– podle soudobého tisku a archivních písemností Sokola  
 
     Prezident Tomáš Garyk Masaryk vstoupil na půdu rodné vlasti v pátek 20. pro-
since 1918 v Horním Dvořišti. Bezmála na den po čtyřech letech strávených v cizi-
ně. Zvláštní vlak, vypravený z Padovy a celou cestu střežený italskými vojáky a 
železničáři, kteří se obávali svěřit tak vzácného cestujícího nespolehlivým Raku-
šanům, vjel do jihočeské pohraniční stanice kolem jedné po poledni. K uvítání – po 
starém slovanském zvyku chlebem a solí – se dostavila „hojná a vybraná společ-
nost“ pánů poslanců a členů nové vlády. Od černých zimníků početných civilistů 
se výrazně odlišovalo ustrojení vojenské kapely, která přednesla kromě naší hymny 
i hymnu francouzskou, italskou a anglickou, a ustrojení čestné setniny II. sokolské-
ho pluku Stráže svobody, také ještě v uniformách bývalého c.k. vojska. „Vidím, že 
máte na sobě ještě ty rakouské cáry,“ neušlo prezidentovi. „Doufám, že se jich 
brzy zbavíte. Vaše oči však dokazují lásku a nadšení. To je hlavní, ostatní pak bude 
srovnáno.“ 
     Po půlhodince zdržení na nádraží v Horním Dvořišti se vydal zvláštní vlak, kte-
rý předjížděla sokolská setnina, na cestu jihočeským krajem. I přes nevlídné počasí 
byla trať po obou stranách lemována špalíry jásajících a mávajících lidí. Učitelé 
přivedli dokonce celé školy. I nejmenší vesničky u dráhy se vyšňořily, jako by če-
kaly, že u nich se vlak zastaví. Míjel Kaplici, kde se ještě po převratu střílelo a do-
sud tam panovala nervózní situace. Němci, mezi nimiž z Haškova Švejka dobře 
známý hejtman Ságner, se nehodlali smířit s novým pořádkem. Výbojnou skupinu 
Volkswehru zkrotili teprve před několika dny vojáci budějovického 91. pluku. 
     Prvním místem, kde se TGM na své triumfální cestě, byť jen na několik okam-
žiků, zastavil, byl Velešín. Hlava na hlavě byla na nádraží. Opodál stojící lidé nata-
hovali krky, aby také  spatřili vysokého starého pána, jemuž by nikdo nehádal 
osmašedesátku, jak křepce vystoupil z vagónu. Jak litovali vesničané z okolních 
obcí, k nimž se zpráva o průjezdu vlaku dostala pozdě. Když doběhli na nádraží, 
byl vlak už pryč. 
     Dělové salvy a hlahol zvonů na všech věžích ohlašoval prezidentův příjezd do 
Českých Budějovic. Ve městě sice ještě doznívala epidemie španělské chřipky, na 
níž tu každý den umíralo až dvacet lidí, ale jakmile prolétla městem zpráva o Ma-
sarykově návratu, kdekdo chtěl být přitom. 
     Jestliže celý den bylo „nebe zlé a těžké“ a nutilo lidi, aby si ohrnovali límce a 
navlékali rukavice, toužebně očekávaný vlak zastavil na budějovické stanici za 
sněhové vánice. Nepřízeň počasí však neubrala nic na velkolepé slavnosti a z nad-
šení, které zavládlo, když zazněl Kde domov můj. Pohnutí zachvátilo všechny 
přítomné a jediné oko nezůstalo bez vláhy radosti. 
     Před nádražím stál květinami vyzdobený kandaur na kozlíku s povozníkem 
Kalistou, který pak obratně provedl kočár, tažený trojspřežím bílých koní, až na 
náměstí před radnici. Do svátečního hávu oděnými ulicemi a doprovázený sokol-
skou setninou a legionáři, vjel průvod už téměř za tmy. 
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     Po namáhavé cestě by jistě pan prezident Masaryk býval našel odpočinek 
v některém z budějovických hotelů, ale přál si přenocovat ve svém salonním voze 
na nádraží. Ani v noci však ho nemohli opustit legionáři, železničáři a ani věrní 
sokolové. 
     Ráno ve vlaku ještě všichni spali, jen pan prezident už byl na nohou. Po šesté si 
vyšel nadýchat se čerstvého vzduchu a na nástupišti překvapil železničáře s koště-
tem, který se na něj obořil. „Vašnosti, nešpacírujou se mi tu pořád po tom tepichu. 
Dvakrát uklízet ho nebudu. Ten tepich je pro pana prezidenta.“ Když se potom 
ajzeboňák dozvěděl, komu huboval, mohlo ho prý ranit. 
     S TGM, odjíždějícím po ránu v sobotu 21. prosince 1918 do Prahy, se přišly 
rozloučit zase davy obyvatel jihočeské metropole. Na cestě na Hrad jej doprová-
zela čestná sokolská stráž, tentokrát už ve slavnostních stejnokrojích. 
 
 

KALENDÁRIUM 1918 – Z HISTORIE VZNIKU REPUBLIKY 
 

ŘÍJEN A LISTOPAD 
 

3. října – Itálie potvrzuje své dřívější prohlášení o uznání čs. vlády. 
13. října – Dr. Beneš na francouzském ministerstvu zahraničí vymohl oficiální 
uznání tříčlenné čs. vlády – Masaryka, Štefánka a Beneše. 
14. října – doma generální stávka vyhlášená socialistickou radou (Šmeral) na 
protest proti vývozu potravin z českých zemí. 
25. října – na Sibiři se zastřelil velitel 8. roty prvního pluku Josef Švec. Vojáci 
chtěli domů, odmítli poslušnost a zaútočit proti bolševikům. Švecova sebevražda 
legiemi otřásla – pluky vytáhly do boje s Rudou armádou a u Ufy ji zastavily. 29. 
října byl Švec pochován. 
26. října – v pamětní síni americké revoluce ve Filadelfii se sešel „sjezd utlačo-
vaných národů“. Vydal deklaraci o svých požadavcích na stát a samosprávu, která 
odpovídala Masarykově programové knize Nová Evropa. 
28. října – dlouho očekávaný státní převrat. Probíhá bez krveprolití, naprosto 
ukázněně. Převzetí Válečného obilního ústavu – Švehla, zaměstnanci složili přísa-
hu čs. státu. Národní výbor v Praze považoval za nejdůležitější zásobování obyva-
telstva. Toho se ujala Zemská hospodářská rada a organizace České srdce. Rakous-
ký ministr Andrássy vydal nótu, ve které přistoupil na uznání práv Čechoslováků a 
Jihoslovanů. Byla pochopena jako kapitulace. 
Národní výbor povolal do Obecního domu vysokého úředníka policie Bienerta, aby 
převzal policii a ručil za pořádek. Švehla, Rašín, Stříbrný a Soukup odjeli na místo-
držitelství, kde jednali jako zástupci Národního výboru. Těsně po poledni vyhlásil 
poslanec Isidor Zahradník československou samostatnost. Občané strhávali rakous-
ké symboly, bylo posláno hlášení na venkov. Na ulicích hlídkují sokolské stráže, 
starosta Sokola J. Scheiner přebírá vedení nad českým vojskem. Čeští vojáci a so-
kolové obsazují velitelství. Žádný odpor. Vojsko v Praze má teď dvě části – čes-
kou, řízenou sokolskými orgány Národního výboru a cizí, podřízenou dosavadním 
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velitelům. Čeští vojáci odcházejí z rakouských kasáren. Jak prohlásil Hajšman: 
„Dva činitelé provedli náš 28. říjen – zralý lid a schopné vedení národa!“ 
29. října – Wilson sdělil Rakousko-Uhersku, že musí jednat přímo s potlačovaný-
mi národy o svobodě. Rakousko-uherská armáda byla poražena na Piavě. Týž den 
přijíždí do Prahy rakouský místodržící Coudenhove k podpisu dohody o převzetí 
moci, jejíž text sepsal Rašín. Správa v zemi zůstává beze změny, politickou moc 
má Národní výbor. Vojenské velitelství otevírá sokolskému vojsku sklad zbraní 
v Hostivicích. Při pokusu o zvrat situace prohlašuje na vojenském velitelství 
Scheiner: „Na základě usnesení národního výboru mi předáte velení. Vám a vašim 
důstojníkům zaručujeme osobní bezpečnost!“ 
29. října – za svobodné se prohlašují Chorvati a Srbové v Záhřebu, Slovinci 
v Lublani. Poláci mají svou vládu ve Varšavě již od 16. října. 
30. října – do Martina svolala Slovenská národní strana poradu politických vůdců 
všech směrů. Sešlo se jich 200. Byla ustanovena Národní rada Slovenska jako 
výkonný orgán, v čele s předsedou SNS Matúšem Dúlou. Usnesení formuloval 
evangelický farář Zoch. Trvá se v něm na zásadách sebeurčení národů, Národní 
rada se stává jediným orgánem oprávněným mluvit a jednat, Slovensko je součástí 
jazykově i kulturně-historicky jednotného československého národa.  
31. října – ukončeno jednání představitelů zahraničního i domácího odboje ve 
Švýcarsku. Byly podepsány základní dokumenty. Za zahraniční odboj se jednání 
zúčastnili: E. Beneš, malíř Strimpl, I. Markovič, Š. Osuský. Z Prahy přijel K. Kra-
mář, V. Klofáč (vůdce českých socialistů), agrárník F. Staněk, G. Habrman (soc. 
dem.), demokrat A. Kalina, šéf Maffie P. Šámal, ředitel Živnobanky J. Preiss a 
ředitel Agrární banky K. Svoboda. Dohoda obsahovala uznání kroků a závazků 
uzavřených ČNR v cizině, rozhodnutí o formě státu – republika s TGM jako 
prezidentem a K. Kramářem jako ministerským předsedou. 
Konec  října – boje na francouzské frontě ještě pokračují, první čs. brigáda útočí 
ve středu fronty u Vouziers do 31. října. Mimo Prahu byla samostatnost vyhlášena 
se zpožděním. Těžké problémy v oblastech s velkým počtem německých občanů. 
Němečtí poslanci se snaží o vyhlášení zvláštních německých krajů – provincie 
Deutschbohmen – a jejich připojení k Německu. NV toto řešení ostře odmítá a 
pohraničí je obsazeno čs. vojskem. Problémy jsou i v Těšíně. 
31. října – kapituluje Turecko. 
 
2. listopadu – Edward Beneš byl pozván na neformální schůzku se šéfem americké 
delegace, s premiéry tří dohodových států  a se zástupci Japonska, Srbska a Řecka. 
Jednalo se o podmínkách příměří a požadavku obsazení celého čs. území.  
Za dva dny dostává dr. Beneš jako plnoprávný člen pozvánku do Versailles, kde 
byly podepsány podmínky příměří a zánik Rakouska-Uherska a Habsburků.  
3. listopadu – na italské frontě žádají Rakušané o příměří. V německém Kielu 
vzpoura vojáků, námořníků a dělníků z loděnic pod bolševickým vlivem z Ruska. 
Revoluce v německém císařství. 
7. listopadu – z německých zákopů vycházejí parlamentáři s bílým praporem, ar-
máda se vzdává. Vyjednávání v železničním vagóně v lese u Campiegne u Paříže. 
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9. listopadu – císař Vilém utekl do Holandska a oficiálně abdikuje. Sociální demo-
kraté vyhlašují německou republiku. 
11. listopadu – zástupci Německa a Dohody podepisují příměří. V poledne abdi-
kuje Karel Habsburský. 
12. listopadu – schází se Národní shromáždění rakouských Němců, zbavuje 
Habsburky panovnického práva a vyhlašuje republiku. 
Začátkem listopadu se legionáři dověděli o vyhlášení čs. státu. Na Sibiři se však 
dostávají vojensky i politicky do svízelného postavení – chtějí domů. S velkými 
obtížemi začala evakuace Sibiře. Snadnější to bylo až po podpisu smlouvy s Rudou 
armádou – teprve 7. února 1920. Ve 36 transportech „kolem světa“ bylo z Ruska 
vyvezeno 67.756 osob, z toho 56.459 vojáků. 
14. – 15. listopadu – v Českém sněmu na Malé Straně se koná první zasedání pro-
zatímního parlamentu – v podstatě Národního výboru, rozšířeného podle výsledků 
posledních voleb před válkou. Měl 256 členů, z toho 40 Slováků a žádného Němce. 
Karel Kramář děkuje všem, oznamuje, že habsbursko-lotrinská dynastie je zbavena 
všech práv na český trůn a země se stává republikou. Parlament se prohlašuje Ná-
rodním shromážděním a prvním prezidentem je jednomyslně zvolen T. G. Masa-
ryk. Jsou jmenováni členové vlády. Byla přijaty nové zákony a zrušena všechna 
šlechtická práva a výsady, bylo zakázáno používat šlechtické tituly. 
15. listopadu – TGM předává státnímu departementu Spojených států zprávu o 
špatné situaci v Rusku. Odpoledne ho po čtvrté a naposled přijímá prezident Wil-
son a konzultuje s ním představy o budoucím uspořádání východní a střední Evro-
py. TGM doporučuje vytvořit z Ruska federativní stát, od něhož se však určitě 
okamžitě odtrhne Finsko a Polsko. 
16. listopadu – během oběda a debaty v Klubu právníků v New Yorku je Masary-
kovi doručen telegram se zprávou, že byl zvolen prezidentem republiky. Večer 
pronáší svou první prezidentskou řeč a jmenuje Františka Kopeckého (blízkého 
spolupracovníka šéfa tajné služby E. Vosky) čs. konzulem v New Yorku. 
19. listopadu – Podkarpatští Rusíni se na sjezdu ve Scrantonu rozhodli připojit 
k Československu. 
20. listopadu – Masaryk s dcerou Olgou a osobním tajemníkem J. Císařem odjíždí 
lodí Carmania do Evropy. V přístavu, jako prezident státu, přijímá hold čestného 
oddílu amerických námořníků. 
29. listopadu – TGM přijíždí do Londýna – vítá ho čestná stráž Jeho veličenstva, 
diplomatičtí zástupci spojenců, vyslanec Osuský a přátelé Wickham Steed a Seton-
Watson. 
Druhá polovina listopadu – obsazení západního Slovenska čs. armádou a sokol-
skými oddíly. Ostatní území ještě stále drží Maďaři, nerespektují státní hranice 
určené Versailleskou smlouvou. Na Slovensko odcházejí pluky italských legií, ale 
teprve 2. ledna 1919 je obsazena Bratislava a do 20. ledna ovládnuto celé Sloven-
sko. Zplnomocněným ministrem pro Slovensko se stává Vavro Šrobár. Později 
československá armáda bojuje proti Maďarské a Slovenské republice rad. Maďar-
ská armáda Slovensko opustila až po zákroku Spojenců. Problémy s Těšínskem se 
táhnou až do února 1919. 

sestavila Zdena Puklová 
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Slasti a strasti výchovy  
Velký anglický státník Winston S. Churchill prý jednou prohlásil : "Je snazší vést 

národ, než vychovat čtyři děti." Možná, že nám při výchově potomků pomůže 23 
výchovných pravidel podle švýcarských autorů Bruna a Yvonne 
Schwengelerových:  

  1. Buď svému dítěti dobrým příkladem.  
  2. Svůj rodičovský cit projevuj dítěti slovy i gesty.  
  3. Na všechny otázky, i když je jich mnoho, odpovídej přesně a trpělivě.  
  4. Nikdy neponižuj své dítě v přítomnosti třetí osoby.  
  5. Názorové rozdíly s manželským partnerem nikdy neprojednávej před dětmi.  
  6. V přítomnosti dětí nekritizuj známé, příbuzné ani učitele.  
  7. Své příkazy zdůvodni.  
  8. Vždy dej svému dítěti příležitost hovořit s tebou o jeho radostech i těžkostech, 

přáních i plánech. Nevymlouvej se na únavu nebo nedostatek času, místo, abys 
naslouchal svému dítěti.  

  9. Uvědom si, že dítě nemá jen tělesné potřeby, nepotřebuje se jen obléct a najíst. 
Ať je váš dům místem radostné pohody, kde si navzájem projevujete úctu a lás-
ku, v bezpečném závětří fungující rodiny se dítě bude zdravě vyvíjet.  

10. Kamarádi a spolužáci vašich dětí by u vás měli být vždy vítanými hosty.  
11. Zjisti si, jak, kde a s kým tráví vaše dítě svůj volný čas.  
12. Veď své dítě k tomu, aby ze svého kapesného dávalo něco pro druhé /dárek pro 

ostatní členy rodiny/.  
13. Nepropadni omylu, že velká láska nemusí trestat.  
14. Tvé nápravné metody by měly být logické a uvážené.  
15. Buď důsledný. Řekni dítěti jasně, co se od něho očekává, a trvej na tom, aby 

příkazy a zákazy dodržovalo.  
16. V každé situaci se snaž vcítit do dítěte, pochopit motivy jeho jednání a správně 

na ně reagovat.  
17. Vyvaruj se stálého malicherného napomínání.  
18. Jako rodiče táhněte za jeden provaz. Vaše výchova bude mít kladný výsledek 

pouze tehdy, pokud se budete držet stejné výchovné koncepce.  Nikdy nepod-
kopávej autoritu manželského partnera tím, že za jeho zády dítěti dovolíš něco, 
co je zakázáno.  

19. Nikdy se nesnaž, aby dítě získalo dojem, že jsi bez chyb. Svou chybu přiznej a 
omluv se.  

20. Své kárné způsoby vždy dobře promysli, trest má být dítěti pomocí, nemá slou-
žit k tomu, aby projevovalo svůj vztek. Trest nesmí budit dojem nepřátelství, 
ale lásky, která chce u druhého docílit změnu k lepšímu.  

21. Nekřič.  
22. Uč své dítě odříkání.  
23. Moudří rodiče vědí, že děti občas potřebují uznání. Nezapomeň je občas poch-

válit.  
Jana Vlčková 
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Vzpomínka na mládí 
Příspěvek píšu 17. listopadu, tedy v den kdy máme na co vzpomínat, ale dva dny 

po termínu, který jsem dostala od šéfredaktora. Je zajímavé, že já nemůžu nic 
udělat včas. Budˇ  pozdě nebo nadoraz.  

Co psát, když jsem na sebe téměř vše, co je zveřejnitelné aniž bych popudila, 
jsem myslím už napsala. Vzhledem k tomuto datu chci jen připomenout malou 
epizodku z mého mládí. Studovala  jsem polygrafické učiliště v Liberci. Byla to 
snad nejtvrdší padesátá léta. Ale o tom psát nebudu. Jen zavzpomínám, jak někteří 
lidé dělali co jim nikdo nenařídil, ani nevyžadoval. Naši soudruzi ve vedení 
usoudili, že slavit vánoce není bolševické, že se bude slavit JOLKA. Pro mladé, 
kteří nevědí „što takoje“ jolka. Jolka je nazdobený stromeček, kterým se v bývalém 
SSSR slavil příchod nového roku. Pravoslavná církev slaví až na Tři krále, jenže 
to se tehdy nemohlo. Takže naši soudruzi se rozhodli, že vánoční prázdniny budou 
jen do 30.12. Poslední den v roce budeme společně slavit jolku. Předesílám, že v 
onom učilišti bylo 90 procent dětí z Prahy a zbytek z ostatních částí Čech a Mora-
vy. Tehdy jsme se dohodli, že rozhodně nepřijedeme. Co je nám do nějaké jolky, 
co se nám může stát. Samozřejmě všichni přijeli, jen nás pět Moraváků ne. 
Nejenže s námi byl proveden důrazný pohovor s výhrůžkou vyloučení, omezení 
osobního volna, což byl trest směšný, protože jsme téměř žádné neměli, ale byla 
nám snížena známka z chování. Původně to měla být 3, pak to zmírnili na 2. 
Jelikož jsem domů jezdila jen třikrát ročně, nebyly volné soboty, tudíž 
bych tu výjezdní neděli prožila ve vlaku. Pololetní vysvědčení se rodičům posílalo 
poštou. Takže do Velikonoc než jsem přijela domů vychladly rodičovské hlavy a 
myslím že si na to ani nevzpomněli.  

Dávno tomu, dávno. Je to již víc jak 50 let. Co všechno se za tu dobu změnilo? 
Hlavně mi přibylo spousta let, ani to na sebe neřeknu. Má to snad jen jednu 
výhodu, můžu jezdit po Brně zadarmo. Cítím se zdravá, abych to ovšem 
nezakřikla, toho si velmi považuji. Jenže jak to vidím, zbytek života prožiji asi 
neustálým hledáním. Já opravdu nemám den, kdy bych něco nehledala. Jediné co 
nemusím hledat je manžel, ten je vždy na svém místě. Vždycky když vidí, že 
obíhám byt jako satelit zeměkouli, tak jen utrousí, copak zase hledáme. Brýle, 
peněženka, doklady, ale v domácnosti je spousta věcí, které máte v rukou a když je 
mrsknete bezmyšlenkovitě někam, kam nepatří, což já dělám a přitom vím, že to 
dělat nemám, že všechny věci mají mít své místo. Tak proč to dělám, když to vím?  
Stává se to jen mně, nebo i vám?  

Ludmila Pospíšilová 
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Co, kdy, kde …. 
 
24. prosince   Vánoční rozjímání na návsi 
  3. ledna Tříkrálová sbírka 
17. ledna III. obecní ples 
14. února Maškarní ples 
15. února  Dětský maškarní ples 
 

 
 

Společenská kronika 
 

Jubilea ve II. pololetí 2008 
SPOZ ve spolupráci s kulturním výborem uskutečnil v r. 2008 již druhé setkání 

jubilantů dne 20. listopadu zasedací místnosti OÚ.  

    Ve II. pololetí oslavilo významné životní jubileum 19 občanů. 

70 let - Jaroslav Gešvindr, Karel Maška, Ludmila Pospíšilová 
75 let - Josef Drápal 
80 let -  Jiřina Khůlová, Věra Zachovalová 
85 let - Marie Bočková, Jitka Ryšánková, Vlastimila Spáčilová 
86 let - Emílie Bajerová, Ludmila Jílková, Libuše Rychlíková,  

Květoslava Pavézková  
87 let - Ladislav Kvasnica, Václav Zachoval 
88 let -  František Jílek 
89 let - Marie Grycová, Jan Kvasnica 
94 let - Marie Drápalová       

Všem srdečně blahopřejeme 
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Starosta,  obecní zastupitelstvoStarosta,  obecní zastupitelstvoStarosta,  obecní zastupitelstvoStarosta,  obecní zastupitelstvo, pracovnice OÚ, pracovnice OÚ, pracovnice OÚ, pracovnice OÚ  a    a    a    a  
redakční rada redakční rada redakční rada redakční rada      přejí  přejí  přejí  přejí         všem občanům všem občanům všem občanům všem občanům         příjemné prožití svátků příjemné prožití svátků příjemné prožití svátků příjemné prožití svátků 
vánočních,vánočních,vánočních,vánočních,            hodně zdraví hodně zdraví hodně zdraví hodně zdraví     a a a a     šťastný nový rokšťastný nový rokšťastný nový rokšťastný nový rok    

2002002002009999    

Vítání občánků  
    Dne 23. listopadu 2008 bylo přivítáno do naší obce 8 dětí: 

Viktorie Drápalová 
Tobiáš Volek 
Hana Buchmaierová 
Karolina Uzunova 

Anna Marková 
Anna Svačinová 
Viktor Cabal 
Tomáš Divácký

 
Za SPOZ Zdeňka Holubová 
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